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Minister Cyfryzacji

W okresie ostatnich kilku lat na terenie gminy Długosiodło została wykonana inwestycja

polegająca na budowie sieci światłowodowej w ramach Programu Operacyjnego Polska Cyfrowa

2014-2020 (POPC3).  Zakładała  ona dostarczenie łącz internetowych do końcowego odbiorcy –

gospodarstw domowych z placówkami edukacyjnymi włącznie. Inwestycja ta uwzględniła część

najtrudniejszych obszarów, gdzie do tej pory infrastruktura internetu szerokopasmowego nie istniała

i  szans na powstanie takowej nie było z przyczyn ekonomicznych. POPC dało wymierny efekt

w  postaci  internetowych  łącz  światłowodowych  dostarczonych  mieszkańcom  naszej  gminy,

co  wpłynęło  na  poprawę  jakości  życia  i  dało  impuls  do  dalszego  rozwoju.  Bardzo  cenimy tę

inicjatywę i serdecznie za nią dziękujemy.

Z naszych szacunków wynika, że w gminie Długosiodło internet światłowodowy w ramach

POPC3 dotarł do około 25% mieszkańców, na obszar 12 miejscowości (spośród 40). Te dane jasno

pokazują jak duże potrzeby mamy jeszcze w tym zakresie.

Zwracam się z gorącą prośbą o kontynuację i rozbudowę tego projektu i dalsze planowanie

wdrażania  tego  typu  inicjatyw.  Obszary  wiejskie  z  rozproszoną  zabudową  mogą  liczyć  na

inwestycje  w  postaci  infrastruktury  telekomunikacyjnej  jedynie  przy  wsparciu  ze  środków

publicznych. Bardzo na nie liczymy.

Dotychczasowa obserwacja projektu POPC nasuwa nam szereg konkluzji i sugestii. Bardzo

prosimy  o  rozważenie  uwzględnienia  ich  w  planowaniu  kolejnych  projektów  budowy  sieci

internetowej.  Mamy  nadzieję,  że  pomoże  to  lepiej  wykorzystać  wybudowaną  infrastrukturę
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i sprawniej planować kolejne. Naszym celem jest dostarczenie internetu dla jak największej liczby

mieszkańców.

Nasze wnioski to:

1. Wykonawcy (operatorzy)  nie wykazują chęci  włączania do sieci  kolejnych punktów

adresowych. Wybudowana infrastruktura na danym obszarze rzadko uwzględnia wszystkie

punkty – np. nie wszystkie adresy na danej ulicy otrzymały łącza, dzieje się tak najczęściej

z  przyczyn  ekonomicznych  –  pojedynczy  punkt  znajduje  się  w  dalszej  odległości,  lub

istnieją  inne  przeszkody zwiększające  koszt  budowy danego łącza.  To skutkuje  decyzją

operatora o zarzuceniu jego wykonania. Często w takich sytuacjach mieszkaniec deklaruje

chęć  pokrycia  lub  udziału  w  kosztach  jego  wykonania,  lub  np.  jest  gotowy  wnosić

dodatkową  opłatę  za  dzierżawę  słupów  energetycznych  będących  nośnikiem  linii

światłowodowej. Z niezrozumiałych przyczyn operatorzy odmawiają współpracy w takich

sytuacjach.  Naszym  zdaniem  nie  możemy  pozwolić  na  wykluczenie  sporej  części

mieszkańców z dostępu sieci internetowej tylko z powodów formalnych i wygody operatora.

Również nie potrafimy znaleźć uzasadnienia dla sytuacji, gdzie łącze internetowe nie jest

dostarczane  do  miejsc  które  znajdują  się  na  obszarze  już  funkcjonującej  infrastruktury.

Dotyczy to m.in. przypadków w których punkt adresowy został pominięty w wyniku błędu,

lub ponieważ nie istniał w momencie projektowania sieci. Z naszych obserwacji wynika, że

operatorzy nie praktykują włączania do sieci kolejnych abonentów mimo że znajdują się oni

„w zasięgu ręki”.

2. Władze  samorządowe  na  obszarze  kompetencji  których  dokonuje  się  inwestycja

zostały całkowicie pominięte w procesie projektowania i  decydowania o kierunkach

budowy sieci. Mamy świadomość,  że nie  jest  w interesie inwestora jak i  wykonawców

istnienie kolejnego ośrodka decyzyjnego który ich zdaniem przeszkadzałby w optymalizacji

kosztów budowy infrastruktury.  Nie mniej jednak uważamy, że samorządy powinny być

szczegółowo informowane o planach budowy sieci wraz z możliwością zgłaszania uwag.

Niestety dotychczasowa praktyka pokazuje, że nie tylko nie mamy udziału w decyzjach, ale

nie  jesteśmy  informowani  o  projekcie  inwestycji,  jej  zakresie  i  terminach.  Z  naszych

doświadczeń  wynika,  że  wykonawcy  nie  są  w  ogóle  zainteresowani  kontaktem

z samorządem i nawet nie poczuwają się w obowiązku do odpowiadania na kierowane do

nich pisma. Zaznaczyć należy, że mieszkańcy obserwując prace budowlane wykonywane

w pasie dróg gminnych utożsamiają je jako inwestycje gminne. Wszelkie pytania, uwagi

z tym związane a nawet wnioski o łącze kierują do samorządów. Te z kolei pozbawione są

choćby podstawowych informacji na ten temat, a nawet nie mają kontaktu do osób które
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takie informacje posiadają.

3. W procesie projektowania i budowy sieci za wartość uznano punkt adresowy zamiast

abonenta. Niestety obserwujemy, że znacząca część wykonanych łączy internetowych nie

jest  wykorzystana.  Zdajemy  sobie  sprawę  z  tego,  że  projekt  zakłada  pokrycie  danego

obszaru  i  umożliwienie  mieszkańcom  włączenia  się  do  sieci  internetowej  „dzisiaj”  jak

i w przyszłości. Zwracamy uwagę, że istnieją przypadki w których właściciel posesji do

której dostarczone zostało łącze nie jest zainteresowany jego wykorzystaniem i nie deklaruje

takich chęci na przyszłość. W takiej sytuacji, z niezrozumiałych dla nas przyczyn operator

nie zgadza się na przekazanie tego łącza innemu zainteresowanemu, mimo że nie istnieją ku

temu żadne  techniczne  przeszkody.  Pozwólmy,  aby  już  istniejąca  infrastruktura  działała

w jak najszerszym zakresie.

Szanowny Panie Ministrze, w imieniu swoim i Mieszkańców Gminy Długosiodło dziękuję

za program budowy sieci internetowej dla obszarów do tej pory wykluczonych. Proszę o analizę

i rozpatrzenie naszych sugestii. Ze swojej strony deklaruję wszelką pomoc i współpracę.

z poważaniem

Wójt Gminy

/-/ Stanisław Jastrzębski

________________________________________________________________________________
Sprawę prowadzi: Radosław Michalak; tel. 29-64-23-666; e-mail: r.michalak@dlugosiodlo.pl
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